
اگر تا چند سال پيش تب تحصيلات دانشگاهي 
به مقاط�ع كارشناس�ي ارش�د و دكت�را بالا 
گرفته بود، حالا با يك پدي�ده جديد در حوزه 
تقاضا ب�راي تحصيلات تكميل�ي مواجهيم و 
آن آب رفت�ن متقاضيان تحصي�ل در مقطع 
كارشناس�ي ارشد و دكتراس�ت! كاهش آمار 
متقاضي�ان تحصي�لات تكميل�ي هر س�ال 
فاحش تر از س�ال قبل مي ش�ود. اين كاهش 
آم�اري ب�راي داوطلبان كارشناس�ي ارش�د 
طي چند س�ال اخير به 46 درصد مي رس�د! 
داوطلبان تحصي�ل در مقطع دكت�ري هم از 
س�ال 96 به طور متوسط س�الي 20 هزار نفر 
آب رفته است. پيدا كردن علت اين پديده اما 
چندان كار سختي نيست؛ با عنايت به ظرفيت 
ناچيز دوره هاي روزانه دانش�گاه هاي دولتي، 
اغلب متقاضيان تحصيلات تكميلي بايد براي 
ادامه تحصيل در دوره هاي شبانه يا دانشگاه 
آزاد و مؤسسات آموزشي غير انتفاعي چيزي 
بين 15 ميليون براي كارشناسي ارشد و حدود 
100 ميليون تومان ب�راي دكتري هزينه كنند. 
چنين ش�هريه اي از عهده طبق�ات ضعيف و 
متوس�ط جامعه خارج است. طبقات ثروتمند 
هم كه طبعاً ترجيح مي دهند به دانشگاه هاي 
خارج از كش�ور مراجعه كنند تا بدون دردسر 
كنكور و حواشي اش مدركشان را بگيرند و اگر 
در كشور مذكور ماندگار نشوند، بي هيچ نگراني 
و دغدغه اي براي آين�ده و با دو دوتا چهارتاي 
ش�هريه و درآمد ب�ه كش�ور ب�از مي گردند!

كرونا با تم��ام قدرتي ك��ه دارد زورش به كنكور 
نرسيد و كنكور هاي سراسري و تحصيلات تكميلي 
برگزار شدند. حالا هم با اعلام نتايج كنكور دكترا، 
متقاضيان تحصيل در اين مقطع آموزشي از امروز 
بايد انتخاب رشته كنند. اما داوطلبان تحصيل در 
مقطع دكتري امسال نسبت به دو سال گذشته 
رقباي كمتري دارند و به نظر مي رس��د مس��ير 

هموارتري براي پذيرش خواهند داشت. 
اين در حالي اس��ت كه تا همين چند سال پيش 
تب بالايي براي تحصيلات تكميلي وجود داشت و 
همان صف طولاني متقاضيان ورود به دانشگاه ها 
در برابر تحصيلات تكميلي كارشناس��ي ارشد و 
دكتري هم تشكيل مي شد. حالا اما اين تب سال 
به سال سردتر مي شود و هر سال آمار متقاضيان 
تحصيلات تكميلي بيش از س��ال قبلي اش آب 
مي رود. اگر بخواهيم ب��ه اين اتفاق به عنوان يك 
پديده اجتماعي نگاه كنيم، طبعاً دلايل گوناگوني 
دارد و مي ت��وان از مناظ��ر متفاوت��ي آن  را مورد 

واكاوي قرار داد. 
 كاهش 50 درصدي داوطلبان تحصيلات 

تكميلي 
آمار مقايسه اي هفت سال گذشته كنكور دكتري 
حاكي از آن است كه در سال 99 تعداد داوطلبان 

اين آزمون كاهش محسوسي دارد. 
174 هزار و 446 داوطلب در آزمون دكتري 99 
شركت كرده بودند. اين در حالي است كه آزمون 
دكتري در سال 96، ۲1۲ هزار 941 داوطلب و در 

سال 97، 1۸7 هزار و ۸۲1 داوطلب داشت. 

مقايس��ه آمار داوطلباني ك��ه در آزمون دكتري 
سال هاي گذشته شركت كردند، حاكي از آن است 
كه امسال اين آزمون با كاهش استقبال متقاضيان 
مقطع دكتري مواجه شد و در اين كنكور هم تعداد 
داوطلبان به مراتب كمت��ر از تعدادي خواهد بود 
كه فعلًا ثبت نام كرده اند.  اين روند كاهش��ي تنها 
مختص متقاضيان ش��ركت در آزم��ون دكتري 
نيست و ش��امل حال داوطلبان كارشناسي ارشد 
هم مي ش��ود.  در حالي كه در س��ال 93، بيش از 
950 هزار نفر داوطلب ش��ركت در آزمون ارشد 
دانش��گاه ها بودند، اكنون اين عدد ب��ا افتي 50 
درصدي مواجه است و 4۸1 هزار و ۸۲ داوطلب در 
آزمون كارشناسي ارشد سال 99 ثبت نام كردند. 

آزمون كارشناس��ي ارشد س��ال 9۸، 5۲۲ هزار 
و ۸73 نفر ش��ركت داش��تند، اما جالب تر از آمار 
ش��ركت كنندگان آمار انتخاب رشته داوطلبان 
اس��ت به گونه اي كه 44/4۸ درص��د داوطلبان 
حتي اقدام به انتخاب رشته نكردند ! بر اساس آمار 
اعلامي از سوي سازمان سنجش، از مجموع افراد 
مجاز به انتخاب  رشته در آزمون كارشناسي ارشد 
س��ال 9۸ حدود 55/5۲ درص��د داوطلبان فرم 

انتخاب  رشته خود را تكميل كرده اند!
 بيكاري دانش آموختگان تب تحصيلات 

تكميلي را سرد كرد
ابراهيم خدايي، رئيس سازمان سنجش آموزش 
كشور پيش از اين درباره روند كاهشي متقاضيان 
تحصيلات تكميلي گفته بود:» وقتي ورودي كنكور 
كارشناسي كاهش مي يابد دو س��ال بعد انتظار 
كاهش تعداد داوطلبان كنكور كارشناسي ارشد را 
هم بايد داشته باشيم؛ اين مسئله در مورد كنكور 

دكتري هم صدق مي كند.«

از نگاه وي دليل ديگر كاهش استقبال از كنكور 
مسئله اش��تغال اس��ت و وقتي افراد متناسب با 
مقطع تحصيلي شغل مناسبي پيدا مي كنند، شايد 
تحصيل در مقطع بعدي را ادامه ندهند، اما نگاه 
واقع بينانه تر اين اظهارات رئيس سازمان سنجش 

را تأييد نمي كند. 
سيدحسين حس��يني، معاون آموزشي دانشگاه 
تهران يكي از دلايل كاهش اس��تقبال داوطلبان 
به تحصيلات تكميلي را بيكاري دانش آموختگان 
تحصيلي مي داند و مي گويد:» ما با كاهش ظرفيت 
دانش��گاه ها در دوره هاي تحصي��لات تكميلي و 
كاهش رغب��ت داوطلبان ب��راي تحصيل در اين 
مقاطع روبه رو هس��تيم؛ چراكه هرچ��ه افراد به 
دنبال دريافت مدرك مقاطع بالاتر مي روند، اين 
به معناي ايجاد فرصت شغلي مناسب تر نيست و 
ما هم اكنون با بيكاري دانش آموختگان دانشگاهي 
به خصوص در مقاطع تحصيلات تكميلي مواجه 
هستيم. بنابراين اين پيام ها به جامعه منتقل شده 
و بر تصميم گيري داوطلبان براي ادامه تحصيل 

تأثير گذاشته است.«
كاهش پيك جمعيت در سن هم تحصيل هم به 
عنوان يكي از دلايل كاهش متقاضيان تحصيلات 
تكميلي عنوان مي شود؛ موضوعي كه رفته رفته 
به كنكور سراسري دانشگاه ها هم تسري خواهد 

يافت. 
 عدم تناسب آموزش ها با نياز بازار

ب��ر اي��ن اس��اس اغل��ب داوطلب��ان مقط��ع 
كارشناسي ارش��د س��ال 95، افرادي هستند كه 
از طريق آزمون سراسري سال 91 وارد دانشگاه 
ش��ده اند و داوطلباني كه در س��ال9۸ متقاضي 
ورود به مقطع كارشناسي ارشد هستند نيز اكثراً 

دانشجوياني هستند كه با آزمون سراسري سال 
94 وارد دانشگاه شده اند، اما مقايسه هاي آماري 
نشان مي دهد كاهش جمعيت ورودي دانشگاه ها 
به ان��دازه كاهش داوطلب��ان مقاطع تحصيلات 
تكميلي نيس��ت و اين فرضيه نمي تواند درست 

باشد. 
ام��ا اگر ب��ه س��راغ فارغ التحصي��لان دوره هاي 
تحصيلات تكميلي برويد متوجه خواهيد ش��د 
دانشگاه هاي ما در دوران تحصيلات تكميلي هم 
با همان مشكل قديمي آموزش هاي غير متناسب 
با بازار كار مواجهند. بدين معنا كه افراد با وجود 
صرف وقت و هزينه هاي نسبتاً زياد باز هم مهارت 
لازم و كافي براي اشتغال را فرا نمي گيرند و اين 
مسئله موجب مي شود تا دانش آموختگان مقاطع 
تحصيلات تكميلي هم مانن��د دانش آموختگان 
مقاطع قبلي مهارت كافي براي كاركردن در رشته 
تخصصي خود را نداش��ته باش��ند،  با اين تفاوت 
كه اين بار با بالا رفتن س��ن و س��ال فرصت براي 

كارآموزي اين افراد هم كمتر است. 
 نقش شكاف هاي طبقاتي در سرد شدن 

تب تحصيلات تكميلي 
 از اينها گذشته شايد مهم ترين دليل اين كاهش 
تمايل را بت��وان در آمار متقاضي��ان تحصيلات 
تكميلي در خارج از كش��ور پيدا كرد. بدين معنا 
كه طبقه متمول جامعه اغلب ترجيح مي دهد تا 
براي ادامه تحصيل در مقاطع تحصيلات تكميلي 
به كش��ورهاي ديگ��ر و به خصوص كش��ورهاي 
مهاجر پذير كوچ كند. طبقات ضعيف جامعه هم 
كه به خاطر هزينه هاي تحصي��ل در اين مقاطع 
ناگزيرند عط��اي تحصيلات در مقطع ارش��د يا 

دكتري را به لقايش ببخشند. 

| روزنامه جوان |  شماره 6008 

884984403سرويس اجتماعي |  1442 مح��رم   4  |  1399 ش��هريور   3 دو ش��نبه 

شوراي شهر پايتخت نسبت به وضعيت نامناسب پل هاي عابر پياده به شهردار تهران تذكر داد

تدارك تونل وحشت براي عبور عابران در تهران !

تب سرد تحصيلات تكميلي
متقاضيان ادامه تحصيل در مقاطع كارشناسي ارشد و دكتري 50 درصد آب رفته اند!

روز گذشته شوراي 

عليرضا سزاوار
شهر تهران نسبت   گزارش  2

به وضعي�ت نا امن 
پل هاي عابر پياده به شهردار پايتخت تذكر داد. 
شوراي شهر از افزايش بيش از حد تبليغات بر 
بدنه پل ه�ا و در نتيجه محفوظ و نا امن ش�دن 
پل ها براي شهروندان گلايه داشت؛ اتفاقي كه 
نش�ان از رويكرد اتومبيل مح�ور در مديريت 

شهري پايتخت دارد.  

از س��ال 9۲ تا امروز يكي از معضلات شهري كه 
بارها موجب گلايه شوراي ش��هر سابق و فعلي 
شده، بي توجهي شهرداري تهران به پل هاي عابر 
پياده و ناامني اين پل هاست. در تمام اين سال ها 
بيشتر توجه شهرداري به پل هاي عابر پياده فقط 

از بابت درآمدزايي بوده است. 
 تهران براي همه نيست !

برخلاف شعار شهرداري تهران مبني بر »تهران 
شهري براي همه«، اما اين شهر مناسب زندگي 
همه افراد نيست. وقتي براي عبور از يك خيابان 
تنها راه موجود پل عابر است، سالمندان و معلولان 
با دغدغه جدي مواجه مي شوند. افزايش بيش از 
حد تبليغات بر بدنه پل ها هم اين مكان ها را براي 
زباله گردها و معتادان مناسب اسكان كرده و عبور 

زنان و كودكان از پل عابر با ترس همراه است. 
سال هاست كه ش��هرداري در سياست هايش با 
اولويت بخش��ي به حركت س��واره، عابران پياده 
را به ارتفاع تبعي��د و بي توجه به محدوديت هاي 
ك��ودكان، س��المندان و ناتوان��ان جس��مي و 
حركتي آنها را مجبور به تحمل برخي سختي ها 

كرده است. 
همين بي توجه��ي به اقش��ار مختل��ف جامعه 
بوده اس��ت كه مديران ش��هري را به فكر ايجاد 
كاربرد جديدي براي آنها يعني مكاني براي انجام 
تبليغات ش��هري انداخته اس��ت. امري كه گويا 

آن قدر براي مديران ش��هري از نظر درآمد زايي 
جذاب بوده است كه حتي عملكرد اصلي اين پل ها 

را نيز تحت تأثير قرار داده است. 
 شهرداري بايد توضيح دهد

سخنگوي شوراي اسلامي شهر تهران ديروز در 
جلسه دويست و سي و دوم اين شورا با اشاره به 
نصب تابلوهاي تبليغاتي تعبيه شده روي پل هاي 
عابر پياده گفت: اين پل ها با وج��ود اين تابلوها 

ناايمن شده اند. 
علي اعطا اف��زود: برخي تعبير تونل وحش��ت را 
درباره اين پل ها به كار مي برند، چون اين پل ها 

امن نيستند و امكان آزار وجود دارد. 
سخنگوي شوراي شهر خطاب به شهردار تهران 
گفت: نياز است شهرداري درباره وضعيت پل و 
ضوابط حاكم توضيح دهد تا نتيجه اي در جهت 

رضايت مندي به خصوص بانوان داشته باشد. 
 گلايه شهروندان از وضعيت پل ها

س��يد آرش حس��يني ميلاني هم در جلسه ۲9 

تيرماه امسال نس��بت به تعطيلي طولاني برخي 
از پل هاي عابر پياده مكاني��زه تذكر داد و اظهار 
كرد: ب��ه دليل مش��كلات مختل��ف در برخي از 
بزرگراه ها تعطيلي پل هاي عاب��ر مكانيزه ادامه 
دارد كه يكي از دلايل آن بدهي هايي اس��ت كه 

به اداره برق دارند. 
وي اضافه كرد: ترافي��ك و پيامدهاي منفي آن 
يكي از مس��ائلي اس��ت كه ش��هروندان تهراني 
با آن دس��ت و پنجه ن��رم مي كنند و بر اس��اس 
نظر س��نجي هاي به عمل آمده اين موضوع جزو 
اولويت هاي نخس��ت ش��هروندان تهراني است. 
صدور مجوزهاي س��اختماني و فروش بيش از 
ظرفيت تراكم و حذف پاركينگ و بافت فرسوده 
و كمبود خيابان ها، حضور انبوده خودروها بيش 
از ظرفيت خيابان ها از دلاي��ل ترافيك پايتخت 

است. 
اين عضو شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه عبور 
عابران پياده از عرض خيابان ها موضوعي است كه 

از ديد مديران شهري پنهان مانده و كمتر مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت، گفت: اين روزها صحنه 
عبور عابران پياده از عرض خيابان ها و بزرگراه ها 
درس��ت زير پل هوايي به امري ع��ادي تبديل 
شده است؛ مشكلي كه اگر از ديد عابران پياده نگاه 

كنيم به مشكل زير ساخت ها باز مي گردد. 
ميلاني با بيان اينكه در سه ماهه نخست امسال 
هزار و ۲5 تماس از س��وي ش��هروندان مناطق 
بيست و دو گانه با موضوع تعطيلي و بلا استفاده 
بودن پل هاي مكانيزه ثبت شده اس��ت، گفت: با 
توجه به تعطيلي درازمدت برخي از اين پل ها به 
خصوص در بزرگراه ها به شهرداري تهران تذكر 
مي دهم نسبت به رفع نواقصي كه باعث اختلال 
در حركت كودكان و سالمندان مي شود، اقدام و 

گزارشي در اين رابطه به شورا ارائه كند. 
 ايجاد فضاهاي بي دفاع شهري

در شوراي شهر سوم )۸5 تا 9۲( مصوبه اي ارائه 
شد كه طي آن شهرداري ملزم بود اقداماتي براي 
بهبود سيما و منظر شهري و چشم انداز و عرشه 
پل ها انجام دهد كه به جهت پوشش مي توانست 
تبديل به محيط ناامني شود، اما شهرداري وقت 
جنبه امن كردن پل ها را بيشتر مدنظر قرار داد. 

وضعيت پل هاي عابر در ش��وراي شهر چهارم و 
پنجم)دوره فعلي(يعني از س��ال 9۲ تاكنون به 
خصوص در س��ال هاي اخير چندين بار موجب 

اصطكاك شورا و شهرداران شد. 
بي توجهي و عدم گس��ترش پل ه��اي مكانيزه و 
نيز حذف برخ��ي از پل هاي عابر در س��ال هاي 
اخير نشان مي دهد كه يكي از ملاك هاي اصلي 
ساخت بس��ياري از پل هاي عابر پياده به ويژه در 
پايتخت فقط يا بيش��تر ايج��اد فضاهايي جهت 
تبليغات ش��هري بوده  اس��ت. نتيجه اين امر نيز 
ايجاد فضاهاي بي دفاع ش��هري است كه امنيت 
اجتماع��ي و حقوق ش��هروندي را ب��ه مخاطره 

انداخته است. 

 محسن هاشمي در انتخابات سال چهارم هيئت رئيسه شوراي شهر 
پنجم تهران به عنوان رئيس اين شورا ابقا شد. 

 جمعي از شهروندان تهراني به دليل بي توجهي شهرداري تهران در 
فضاسازي محيط شهري متناسب با ماه محرم مقابل شوراي شهر تهران 

تجمع كردند. 
 وزير آموزش و پرورش گفت: كيفيت سال تحصيلي را به پروتكل هاي 
اعلامي منوط كرديم، هر جا اجازه داشته باشيم كلاس ها را حضوري 

برگزار و هر جا نياز باشد دانش آموزان را تقسيم بندي مي كنيم. 
 رئيس سازمان حج و زيارت، از فعال شدن سامانه رزرو سازمان حج و 
زيارت براي پرداخت مرحله دوم هزينه سفر حج تمتع1400 خبر داد. 
 رئيس اداره محيط زيست انساني اس��تان تهران ضمن بيان اينكه 
برخي ناوگان حمل پس��ماند استان تهران فاقد اس��تانداردهاي لازم 
هس��تند، گفت: طي ۲0روز گذشته هم ش��كايات زيادي درباره نشت 
شيرابه از خودروهاي حامل پس��ماند از سوي شهروندان گزارش و هم 
مكاتبه اي از سوي پليس راهور ناجا با محيط زيست تهران شد چراكه 
نشت ش��يرابه در معابر و جاده ها باعث لغزندگي راه ها و منجر به وقوع 

تصادف مي شود. 
 عضو هيئت مديره انجمن داروس��ازان ايران گفت: زيرساخت بيمه 

سلامت براي نسخه نويسي الكترونيك آماده نيست. 
 با دستور وزير آموزش و پرورش، ادارات آموزش و پرورش استثنايي 
استان ها جهت تسريع و بهبود روند اعتبارات ابلاغي، نظارت دقيق بر 
هزينه ها، نظارت بر امور آموزش��ي، توانبخشي و پرورشي و ساماندهي 

نيروهاي مدارس استثنايي، از اختيارات بيشتري برخوردار شدند. 
 رئيس س��ازمان وظيفه عمومي نيروي انتظامي گفت: مش��مولان 
فارغ التحصيل دانشگاهي كه در سال139۸ فارغ التحصيل شده و براي 
شركت در آزمون هاي كارشناسي ارشد و دكتري سال 99 مهلت معرفي 
دريافت كرده اند، بايد در اس��رع وقت نسبت به تعيين تكليف خدمتي 

خود اقدام كنند. 

زهرا چيذري
  گزارش  یک

حسین سروقامت

نصف مرگ هاي كرونايي در تهران است !
در 6 ماه گذشته 10هزار و 200 نفر از شهروندان تهراني 

جان خود را به دليل بيماري كرونا از دست داده اند
»تهران پاشنه آشيل مهار كروناست «؛ اين جمله را بارها از دهان 
مسئولان بهداشتي كش�ور ش�نيده بوديم، اما حالا وقتي با سهم 
50 درص�دي پايتخت نش�ينان از آم�ار فوتي هاي كرون�ا در تمام 
كشور مواجه مي ش�ويم، بهتر مي توانيم درك كنيم چرا كلانشهر 
تهران پاشنه آش�يل مهار ويروس كروناس�ت. طب�ق آخرين آمار 
اعلامي طي ش�ش ماه گذش�ته، 10 هزار و 200 نفر از ش�هروندان 
تهران�ي جان خ�ود را به دلي�ل بيماري كرون�ا از دس�ت داده اند. 
همچنين ب�ر خلاف ابتداي ش�يوع كرونا كه اين وي�روس كمتر به 
س�راغ كودكان و جوانان مي رفت، حالا ويروس تاجدار به س�راغ 
جوانان رفته است و 20 درصد بيماران بستري در بيمارستان ها را 
جواناني با ميانگين سني 20 سال تشكيل مي دهند. اهميت ابتلاي 
جوانان به كرونا به اين خاطر است كه اين گروه سني حلقه انتقال 
كرونا به ساير گروه هاي س�ني هس�تند؛ گروه هاي مسن تري كه 
ممكن است به راحتي از مهلكه اين ويروس جان سالم به در نبرند. 
بر اساس اعلام كميته اپيدميولوژي بيماري كوويد  19 وزارت بهداشت 
و در هفته منتهي به 31 مرداد، در روند كشوري كرونا، هر چند موارد 
ابتلا و مرگ همچنان نس��بتاً بالا اس��ت، اما ثبات و تغييرات مختصر 
ديده مي شود. شمار مبتلايان به كروناويروس جديد در جهان تاكنون 
به ۲3 ميليون و 3۸۲ هزار و 74 نفر رسيده و مرگ ۸0۸ هزار و 697 نفر 
نيز در اثر اين بيماري تأييد شده است.  در ايران نيز 35۸ هزار و 905 نفر 
به اين ويروس مبتلا شده اند و مجموع جان باختگان اين بيماري به ۲0 
هزار و 643 نفر رسيده است. نكته قابل تأمل در اين ميان سهم تهراني ها 
از آمار مرگ و ميرهاي كرونايي اس��ت. به گفته ناهيد خداكرمي، عضو 
شوراي شهر تهران براساس آمار ارائه شده در شش ماه، در كل تهران 
10 هزار و ۲00 نفر از شهروندان تهراني جان خود را به دليل بيماري 
كرونا از دست داده اند. بر اساس گزارش اپيدميولوژي كرونا كه از سوي 
وزارت بهداشت منتشر شده است، در حال حاضر ميزان كشندگي اين 

بيماري در جهان 3/5 درصد برآورد مي شود. 
 141 مرگ ديگر 

طي ۲4 ساعت منتهي به روز يك شنبه دوم شهريور ماه، ۲ هزار و 113 
بيمار جديد مبتلا به كوويد19 در كشور شناسايي شد كه ۸۸۲ نفر از 
آنها بستري ش��دند. حالا مجموع بيماران كوويد19 در كشور به 35۸ 
هزار و 905 نفر مي رس��د.  در طول همين زمان، 141 بيمار كوويد19 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان اين بيماري به ۲0 
هزار و 643 نفر رس��يد. همچنين 3هزارو۸41 نفر از بيماران مبتلا به 

كوويد19 در وضعيت شديد اين بيماري تحت مراقبت قرار دارند. 
تا كنون 309 هزار و 464 نفر از بيماران بهبود يافته يا از بيمارستان ها 
ترخيص شده اند. به گفته سيما سادات لاري سخنگوي وزارت بهداشت 
استان هاي مازندران، تهران، قم، گلس��تان، خراسان شمالي، اردبيل، 
اصفهان، البرز، خراسان رضوي، كرمان، س��منان، آذربايجان شرقي، 
مركزي، يزد و گيلان در وضعيت قرمز قرار دارند.  وي همچنين درباره 
استان هاي در وضعيت هشدار گفت: » استان هاي فارس، ايلام، لرستان، 
هرمزگان، زنجان، قزوين، آذربايجان غربي، بوشهر، همدان، چهارمحال 
و بختياري و كهگيلويه و بوير احمد هم در وضعيت هشدار قرار دارند.«

 20 درصد بستري هاي كرونا با ميانگين سني 20 سال
قاسم جان بابايي، معاون درمان وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
گفت:» قبل از عيد نوروز، ميزان آلودگي جوان��ان به ويروس كرونا به 
مراتب كمتر بود، اما از تي��ر و مرداد حدود 10 ت��ا ۲0 درصد بيماران 
بس��تري در بيمارس��تان ها را جوانان و افراد حدود ۲0 ساله تشكيل 

مي دهد و اين افراد حلقه انتقال ويروس كرونا هستند.«
به گفته وي اگر جوانان به كرونا مبتلا شوند شايد علائم شديدي نداشته 
باشند و در صورت بستري هم با مراقبت خوب، بهبود پيدا مي كنند. اين 
افراد مي توانند ويروس را به سالمندان و افراد با ضعف سيستم ايمني 
منتقل كنند.  جان بابايي درباره وضعي��ت كرونا در تهران هم تصريح 
كرد:» ظرفيت تخت هاي بيمارستاني محدود است و اگر مردم مراعات 
كنند و تعداد بيمار كم شود، مي توان مديريت كرد. شرايط فعلي كنترل 

شده، اما با از دست دادن عزيزانمان همراه شده است.«
معاون درمان وزارت بهداشت در پاس��خ به اين سؤال كه آيا موج سوم 
بيماري به كشور آمده اس��ت يا خير اظهار كرد: » هيچ گاه بيماري به 
سمتي نرفته است كه به اعدادي نزديك به صفر برسيم و بتوانيم بگوييم 
موج بعدي آغاز شده، بيماري تدوام داشته است و هنوز به نقطه مطلوبي 
در موج دوم نرسيده ايم كه بتوانيم بگوييم موج سوم آغاز شده است يا 
خير.« وي با بيان اينكه در حال حاضر روند بستري و مرگ و مير بيماران 
ناشي از ويروس كرونا رو به كاهش است، از مردم خواست كه همراهي ها 
را ادامه بدهند تا هر چه زودتر بار بيماري در بيمارس��تان ها به حداقل 
برسد.  معاون درمان وزارت بهداشت همچنين از تأمين برخي خدمات 
پزشكي به صورت تله مديسين و دريافت مجوز ستاد ملي مقابله با كرونا 
جهت حمايت بيمه اي از اين خدمات خب��ر داد و گفت:» در ۲0 نقطه 

كشور زيرساخت لازم براي ارائه اين خدمات آماده است.«

»بهبودهاي كوچك« و »گزارش هاي ضخيم«
موضوع جالبي است، اگر وزير و وكيل و مدير كل هستيد و دائماً 
سر و كار ش�ما با نامه و بولتن و گزارش است... همچنين اگر به 
فرآيند »بهبودهاي كوچك« باور داريد، مراقب دسته مهمي از 

دزدان زمان باشيد:
»گزارش هاي ضخيم!«

گزارش هاي ضخيم به تصميم گيري منجر نمي شوند. ابهام ها را 
برطرف نمي كنند. در سيستم اداري مي چرخند و سرانجام به 
سلسله مراتب ارجاع داده مي شوند، از سوي ديگر در ادارات 
و سازمان ها هميشه افرادي هستند كه خُبره سرِ كار گذاشتن 

مقامات ارشدند!
آنان درخواس�ت هاي مديران را با ارائ�ه گزارش هايي ضخيم، 
پر ابهام، گيج كننده، مغش�وش و در عين حال بسيار شكيل و 

چشم نواز پاسخ مي دهند. 
بي مسئوليتي هميشه هم معني تنبلي نيست؛ گاه دزدي زمان 

و سر در گم كردن مديران مياني و عالي است.
بپّاييد تا بپاييد!
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ابراهیم مشیريان

رئيس سازمان محيط زيست خبر داد

بهره برداري از بزرگ ترين پروژه
 احياي درياچه اروميه در دي ماه

حفاظ�ت  س�ازمان  رئي�س  و  رئيس جمه�وري  مع�اون 
احي�اي  ب�راي  پ�روژه  بزرگ تري�ن  گف�ت:  محيط زيس�ت 
درياچ�ه ارومي�ه، دي م�اه امس�ال ب�ه پاي�ان خواه�د رس�يد. 
عيسي كلانتري به مناس��بت هفته دولت گفت: پروژه بازگرداندن آب 
از سد كاني سيب به درياچه اروميه تاكنون حدود 93درصد پيشرفت 
داشته است و اميدواريم در دي ماه امس��ال به پايان برسد.  وي با بيان 
اينكه اين پروژه، ش��امل يك تونل انتقال آب 36كيلومتري، دو سد و 
60كيلومتر كانال است، اظهار داشت: عمليات مطالعاتي احياي درياچه 
اروميه از دي ماه سال9۲ با محوريت دانشگاه شريف و 9 دانشگاه ديگر 
آغاز شد و اين مطالعات، 9 ماه به طول انجاميد.  معاون رئيس جمهور با 
اشاره به اينكه مرحله تثبيت درياچه اروميه طي سه سال و با موفقيت 
انجام شد، افزود: از س��ال چهارم، فاز احياي درياچه اروميه شروع و تا 
امروز 11هزار ميليارد تومان در اين پروژه س��رمايه گذاري شده است.  
كلانتري گفت: پس از شروع عمليات احياي درياچه اروميه و تلاش هاي 
صورت گرفته، تا به امروز سطح آب آن، حدود يك متر و 10سانتيمتر 

نسبت به سه سال گذشته افزايش يافته است. 

كبري فرشچي

دانشگاه بازنشستگان !
دانش�گاه فرهنگيان با تربيت معلمان آينده در حالي نقش ستون 
فقرات آموزش و پرورش كش�ور را دارد كه با معضلات آموزش�ي 
روبه روست و نس�بت استاد به دانش�جو در اين دانش�گاه يك به 
۸1 اس�ت! جالب اينك�ه تا پنج س�ال آينده نيز ح�دود ۸0 درصد 
از هيئ�ت علم�ي دانش�گاه فرهنگيان كه همان اس�اتيد س�ابق 
تربيت معلم )اسم سابق دانش�گاه( هستند، بازنشسته مي شوند. 
شرايط هيئت علمي هاي دانشگاه فرهنگيان با ساير دانشگاه ها متفاوت 
است. برخي از هيئت علمي ها همان مدرسين سابق تربيت معلم هستند 
كه طبق مصوبات هيئت امنا بايد تطبيق وضعيت شده و هيئت علمي 

رسمي اين دانشگاه مي شدند. 
 در اين بين تعدادي اين مرحله را سپري كردند، ولي حكم تعدادي ديگر 
به دلايل متفاوت مورد تأييد وزارت علوم قرار نگرفتند. اين افراد تحت 
عنوان هيئت علمي داخلي و در واقع بر اساس آيين نامه كاركنان عادي 

مشغول به فعاليت هستند. 
از بين ۸۲0 نفر عضو هيئت علمي  اين دانش��گاه تقريبا نصف اين افراد 

يعني 400 نفر مورد تأييد وزارت علوم قرار گرفته اند. 
تا س��ال 1404 هم حدود ۸0 درصد از اس��اتيد دانش��گاه فرهنگيان 
بازنشسته مي شوند. البته دانشگاه از اين افراد يك تعهد 10 ساله براي 

مرتفع شدن نياز هاي دانشگاه گرفته است. 
به صورت كلي يك آيين نامه براي اعضاي هيئت علمي و يك آيين نامه 
براي اعضاي غير هيئت علمي دانشگاه فرهنگيان وجود دارد؛ افرادي كه 
از طرف وزارت علوم تأييد شده اند اگر استاديار بمانند و ارتقا پيدا نكنند 
با 30 سال سابقه بازنشسته مي شوند، اما اگر به مرتبه بالاتر ارتقا پيدا 

كنند تا 70 سالگي مي توانند در خدمت دانشگاه باشند. 
بنا به گفته معاون آموزشي و تحصيلات تكميلي دانشگاه فرهنگيان به 
صورت كلي دانشگاه تلاش دارد تا بازنشستگي اين افراد را تمديد كند، 
ولي با توجه به قوانيني كه براي بازنشستگي وجود دارد، معلوم نيست 

موفق به انجام اين كار شود. 
با توجه به ماهي��ت خاص دانش��گاه و حاكميتي و ارزش��ي بودن آن، 
فرايند هاي مرب��وط به صلاحيت هاي عمومي، اس��تعلام هاي مختلف 
براي جذب اساتيد جديد زمان بر بوده و محدوديت ايجاد مي كند. اين 
در حالي است كه در دانشگاه هاي ديگر اين محدوديت ها وجود ندارد. 
در جذب دانشجويان اين دانشگاه هم به همين شكل عمل مي شود و 

مصاحبه و گزينش وجود دارد. 
در س��ال 97 مصوبه اي در هيئت امناي دانش��گاه مبني بر اختصاص 
400 رديف هيئ��ت علمي جديد تصويب ش��د. قرار بر اي��ن بود كه با 
همكاري سازمان امور استخدامي و وزارت علوم اين اتفاق رقم بخورد 
كه متأسفانه در عمل اين همكاري به خوبي صورت نگرفت و اين مسئله 

متوقف ماند. 
مسئله   ديگر محدوديت بودجه اي و مشكلاتي در تأمين اعتبار هم وجود 
دارد كه مزيد بر علت شده است. از طرفي دانشگاه در اين سال ها جذب 
حداكثري دانشجو داشته است و روند جذب هيئت علمي نيز زمان بر 
است و اگر هم اكنون نيز اين رديف اختصاص پيدا كند، حدود دو سال 
براي افزايش اعض��اي هيئت علمي زمان مي برد. ب��ه صورت كلي اين 
مسائل منجر به عدم تعادل نسبت هيئت علمي به دانشجو در دانشگاه 

فرهنگيان شده است. 
گفتني اس��ت آموزش و پ��رورش هم در س��ال هاي آينده با مش��كل 
جايگزيني معلمان بازنشس��ته روبه روس��ت و نبود يك هيئت علمي 
جوان و با انگيزه در دانشگاه فرهنگيان، مشكلات آموزش و پرورش را 

دوچندان خواهد كرد. 
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